
OOSINA OLIT LAATIKOSSA SAARNAAMASSA
. MINA NUOLIN POSTIMERKKBJA.'
- haastateltavana nuori musta elokuvantekijii Erik Knight

Erik Knight, New Yorkista kotoisin oleva nuori 22-
vuotias musta elokuva ohjaaja, esittaltyi Amiens' n festi-
vaal iyleisril le mielenkiintoisella kokeel li sel la
lyhytelokuvallaan Baobab (1989), joka mm. tarkastelee
kahdesta eri kultnrurista muodostuvaa identiteettiii eriiiin-
laisena pelinii eri vaikutteiden kesken. Puusta, jolla kas-
vaa tavallaanjuuret kahteen suuntaan (sekd maan alle ettd
latvasta ylospiiin), nimensd saaneen Baobabin lisdksi
Knight on tehnyt mm. New Yorkin yostii kokeellisen
animaation Bubblin' sekii maskuliinisuuden myyteilla
leikkiviin ja kotielokuvia hyridyntiiviin videon JP - 4
(1988). Niiiden ohella hiin on hankkinut ammattikoke-
musta mm. Spike Leen Do the Right Thingin sekii tiimiin
valmisteilla ol ev an jazzpohjaisen elokuvan Variations on
the Mo' Better Blues tuotantoassistenttina.

Tee[e esitetyssi elokuvassasi Bqobubissa vai-
kuttaa sen muodon kokeellisuuden ohella keskei-
seltii kahdesta eri kulttuurista perflisin olevan
identiteettisi tarkastelu?

Baobab on tietysti kokeellinen, mutta se mycis
kokosi tosiaankin yhteen sen, miten olen viime
aikoina kokenut taustastani. Kumpikaan vanhem-
mistani ei ole alun perin Yhdysvalloista, molemmat
imigroituivat tiinne 1960-luvun alussa: iiitini on
No{asta ja isdni Barbadokselta. Vanhempani tapa-
sivat kun, mm. kansalaisoikeusliike oli saavutta-
massa huippunsa ja Yhdysvalloissa oli voimakkaita
ja niikyviii protesteja. Tuolloin mycis mustien ja val-
koisten henkilokohtaisia suhteita leimasi koko kult-
tuurin j iinnittyneisyys, mutta j otenkin vanhempani
onnistuivat lciytiimiiiin toisensa - huolimatta siis siitii
ettii iiitini oli valkoinen ja isdnimusta.

Yhdysvalloissa olen melkein kummajainen: olen
kahdesta kulthrurista ja tavallaan en ole kumpaa-
kaan. Ihmiset niikeviit minut ja kuulevat mustien
aksenttini, jolloin he reagoivat minuun vdlittomiisti
mustana, ja koen itse asiassa itsekin olevani musta
amerikkalainen.

Baobabia varten tein palj on sosiologista, psykolo-
gista ja filosofista tutkimusta lapsista, joiden van-
hemmat ovat eri rotua. Tdtd materiaalia oli ylliittii-
v6n vdhdn. Huomattavasti enemmdn ltiysin esimer-
kiksi tietoa lapsista, joiden isii ja niti edustivat eri
uskontoja, mikii ei tietystikiiiin ole sama asia, koska
uskonto ei ndy heti piiiille... Halusin poimia kaikesta
tdstd materiaalista laajemmat kysymykset ja niin
syntyi Baobab.

Mille yleistille teet elokuviasi? Sinullahan on
tavallaan kaksi taustayhteistiii, joiden viilissii lii-
kut.

Ensinndkin tein Baobabin itselleni: nautin sen
teosta ja se oli minulle jonkinlaista terapiaa, mah-
dollisuus yrittdd ymmiirtiiii itsedni paremmin. Toi-
saalta tein sen lapsille, joilla on samanlainen tausta
kuin minulla, sekd muille ihmisille, jotka ovat kos-
ketuksissa rotujen viilisiin suhteisiin liittyvien kysy-
mysten kanssa.

Samalla tein elokuvani ennen kaikkea Yhdysval-
tain pohjoisvaltiossa asuvana mustana, jonka van-
hemmat tulevat eri kulttuureista. Elokuvani puhut-
telee ihmisiii, jotka saavat kokea pohjoisvaltiois-
samme tyypillisiii peitelffja ennakkoluuloja - eteld-
osissa ennakkoluulot ovat ymmiirtiiiikseni niikyviim-
piii ja tiediit tavallaan vdlittomiisti, mikii on asemasi
suhteessa muihin ihmisiin.

Teit Baobabin siis mustan elokuvan konteks-
tissa?

Kyllii. Katsoessaan minua ihmiset nbkevat minut
heti mustana, ja pidin tiirkeiinii kiisitell2i tdtd nime-
iimistiini Yhdysvalloissa....

Minkiilaisia mahdollisuuksia Yhdysvalloissa on
Itiytnn rahoitusta tiillaiselle mustien riippumat-
tomalle elokuvalle?

Kasittaakseni se on ollut ja on edelleen hyvin
vaikeaa. Eriiiit tuottaj at j a levittiij iit pelkddvdt, ettei-
vdt he saisi tarpeeksi suurta yleis<id. Ihmiset ajatte-
levat yhd, ettii jos mrrs' r tekee elokuvan, niin vain
mustat menevdt kat maan sit6. Yhdysvalloissa,
joissa suurin osa ihrr sistd on valkoisia, vastaavasti
my6s suurin osa elr,ruvien katsojista on valkoisia.
Tiistii tuottajat valitettavasti piiiitteleviit mustien
tekemien elokuvien puhuttelevan vain mustaa ylei-
soii j a mm. tiimiin vuoksi he pelkiiiiviit rahoittaa r rtd
elokuvia.

Toinen syy tiihiin yleistin jakautumiseen on
lienee se, etti suurin osa elokuvista on perintei-
sesti tehty valkoiselle yleistille.

Kylla, tasmAlleen, esimerkiksi sankarit ovat aina
valkoisia liikutaan sitten ldnnessd tai avaruudessa.
Luulen kuitenkin, etti sellaiset mustat elokuvante-
kijiit kuin Spike Lee tai Robert Townsend ovat
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nykyeen avanneet ovia hieman enemmAn. Do The
Right Thing sai laajan valkoisen yleison ja sitii mm.
niiytettiin New Yorkin pditeattereissa eikii taide-
elokuvateattereissa. Lisiiksi se sai palj on julkisuut-
ta, Spike Leetd haastateltiin kaikilla televisio- ja
radioasemilla. Samaan aikaan jotkut toisaalta vdit-
tiviit Do the Right Thingin nostattavan rotumella-
koita, mikd oli tiiysin naurettavaa. Katsojilla oli
elokuvasta hyvin erilaisia mielipiteitii, mutta se ei
todellakaan olisi voinut aloittaa rotumellakoita tai
mitddn sellaista. Ainoa syy minkii takia mellakat
syttyvat, on etti ihmiset ovat [ytymdtt<imiii oloi-
hinsa - mellakoita ei syty yhdestii elokuvasta.

Minulla on sellainen vaikutelma, ettd tdstd mus-
tasta riippumattomasta elokuvasta suuri osa, ehkd
jopa pd6osa, on ollut komedioita. Tiimii johtunee
ainakin siitii, ettii komedia antaa mahdollisuuden
rentoutua ja nauraa mukana, valkoiset ja mustat
samassa yleisossii. Tuottajat ja levittiijiit ovat toi-
saalta myris hieman varuillaan, jopa peloissaan,
ottaa tuotettavaksi tai levitettiiviiksi elokuvia,jotka
ovat vakavampia, koskettavat voimakkaita ja tdr-
keitii kysymyksiii. He pelkiiiiviit, ettii tiillaiset elo-
kuvat pelottaisivat ihmiset katsomoista. Tiimdn
vuoksi arvostan Spike Leetii ddrettcimisti: Do the
Right Thing oli hyvin hauska ja viihdyttiivii, ja silti
se sai ihmiset ajattelemaan hyvin voimakkaasti va-
kavampia asioita, kuten rasismia.

Onko mustien vaikea saada elokuviaan levi-
tykseen?

Toivon mukaan asiat ovat paranemassa tissikin
suhteessa ja enemmiin elokuvia pdiisee levityk-
seen. Niiyttiiii kuin meidiin elokuvamme ja muu
kulttuurimme olisivat muuttumassa j onkinlaiseksi
muodiksi. Tiimii tietiiisi sitd, ettii useammat mustat
elokuvantekijiit piiiisisiviit esi1le, mutta en pidii aj a-
tuksesta olla muoti, trendi.

Tiihiin liitfyy usein my<is se ongelma, ett6 yksittiii-
nen musta elokuvantekijii joutuu esimerkiksi tiillai-
silla festivaaleilla edustamaan koko mustaa riippu-
matonta elokuvaa. En pidii tiillaista kovin mielek-
kddnd varsinkin, kun se kohdistuu Spike Leehen.
Hdnest on julkisuudessa tehty erddnlainen koko
mustan amerikkalaisen elokuvan puhemies. Hdn on
tehnyt hyviiii tyot6, mutta hiin ei puhu kaikkien
puolesta. Ollaksemme kohtuullisia ja rehellisid, on
mycis monia muita mielipiteitii kuin hiinen; ihmisten
pitiiisi kuunnella ja katsoa tarkemmin saadakseen
erilaisia mielipiteitii - erityisesti mytis naisten mie-
lipiteitii.

Kuitenkin uskon tai ainakin toivon mustien eloku-
vantekij riiden tilanteen olevan paranemassa. En voisi
olla tiiiillii keskustelemassa kanssasi ja kertomassa,
ettd asiat ovat todella huonosti etkd koskaan pddse
mihinkiidn, ellei asemassamme olisi tapahtunut
muutoksia. Tulevaisuudessa ndemme vielii paljon
enemmdn mustien tekemii elokuvia. Yhdysvallois-
sa on hyvin monia erittiin lahjakkaita mustia eloku-
vantekijriitii, joille ei ole valitettavasti annettu tilai-
suutta todella ndyttdd, mitii he osaavat. Tarkoitan
tiillii myos ihmisiii, jotka ovat ty6skennelleet jo
mosia ei vain pitkiin elokuvan vaan myos esimer-
kiksi dokumentin, kokeellisen elokuvan ja animaa-
tion parissa. Toisaalta tietyssii mielessd haluaisin,
ettii ihmiset eivit menisi katsomaan mustien ame-
rikkalaisten elokuvia vaan elokuvia.

Kiisitteeseen' musta elokuva' liitgvii paradok-
si nii\y mytis tiilliiisilla festivaaleilla, joiden
tiirkeyttii ei voi silti mitenkiiiin aliarvioida. Tiiil-
liihfln meillii on mustien elokuvaa, Kolmannen
maailman elokuvaa, latinalaisamerikkalaista
elokuvaa, naiselokuvaar.. ja "elokuvaa". Meillii
on kaikki niimd 6'nimetyt" jostain keskuksesta
erilaiseksi erotetut elokuvantekij iit j a sitten meilli
on 66normaaleja" elokuvantekijtiitii, jotka ovat
itse asiassa usein valkoisia miehiii - siti ei vain
mainita.

Kyllii, valkoisia, yleensd 25 - 40 ruotiaita miehiii.
Muut opettelevat vield. Tdmii on tietysti paradoksi.
OK meill2i on ndmd festivaalit, jotka keskittlviit
johonkin ja esimerkiksi mustat elokuvantekijdt,
afrikkalaiset tai latinalaisamerikkalaiset keriiiinty-
vdt yhteen, mikii on hyvin tiirkeiiii. Jossain vaiheessa
tiiyfyy kuitenkin laajentua niin, ettd menet katso-
maan elokuvia. Elokuvat tietysti tulevat tietyn kult-
tuurin niikokulmasta, ja olisi hauska niihdii kaikista
eri paikoista tulevia elokuvia tarvitsematta nimetd
niitii. Paradoksilla on tdssd tapauksessa eri puolia,
koska toisaalta elokuvantekijiit, kuten min6, ovat
hyvin ylpeitii omasta taustastaan j a perinteestdiin. Se
menee siis molempiin suuntiin, ja on siksi hyvin
vaikeaa.

Tiihiin liittynee toisaalta myiis mustien femi-
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nistien kritiikki, jonka mukaan musta tarkoittaa
kiiytiinniissii mustaa miesti...

Kyllii, kun puhumme mustasta amerikkalaisesta
elokuvasta, puhumme useimmiten mustien miesten
tekemdstd elokuvasta. Tiihiin liittyy mustien kansa-
laisoikeusliikkeen ideologia: j otkut ihmiset olivat j a
ovat yhai sitd mieltd, ettd meidiin olisi ensin vaikutet-
tava koko rotuun, edistettiivii sen asiaa - ja usein
ihmiset, jotka puhuvat tdllaisessa tapauksessa, ku-
ten missd tahansa muualla, ovat miehiii. Naiset teke-
viit todella paljon tyotii julkisivun takana, mutta he
eiviit piiiise puhumaan koko liikkeen edestd. Tdmd
onvaileaasia. Monetmiehetsanovatnaisille: "Alkiia
luoko ristiriitoja mustan Amerikan sisiilld, vaan
tyoskennelkiiii kanssamme." Tiettyyn pisteeseen asti
olen tdsti samaa mieltii, mutta toisaalta haluan ko-

Erik Hamilton Knight
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rostaa, ettii jokaisen on edettdvd myos henkilokoh-
taisesti, yksilonii. Haluaisinkin niihdii paljon enem-
mdn mustien naisten ndkokulmasta tehryja t6ite,
sellaisia kuin brittien The Passion of Remembrance
(1986). Mustat brittifeministit todella puhuvat voi-
makkaasti esimerkiksi juuri joutumisestaan tyos-
kentelemdiin vain julkisilun takana. Elokuvassa on
yksi lause, josta todella pidin. En muista sitd aivan
tarkkaan, mutta se kuuluijotenkin seuraavasti (musta
nainen mustalle miehelle): "Sinii olit - laatikossa
saamaamassa; mind nuolin postimerkkej ii." Tiimiin
tyyppinen konsepti siis miellyttiid minua ndissd
elokuvissa, ja pidiin sitii tiirkeiinii.

The Passion of Remembrancehan on yhden
brittien mustista kollektiiveista Sankofa Film &
Videon tuottama. Onko teillii Yhdysvalloissa
vastaavia kollektiiveja?

Kyllii. Meillii on Black Filmmakers Foundation,
joka vietti kymmenvuotisjuhliaan viime kesiinii ja
joka on mm. nostanut esille mustien elokuvan histo-

riaa erilaisten keskustelutilaisuuksien, seminaanen
ja elokuvasarjojen kautta. Sitten on tietysti monia
elokuvakollektiiveja, jotka eivdt ole spesifisti mus-
tien elokuviin erikoistuneita. Keskeisin on kuiten-
kin Black Filmmakers Foundation. Heillii on esi-
merkiksi ohj aaj ille j a kiisikirj oittaj ille tarkoitettuj a
tilaisuuksia, joihin voit viedii ttiit[si niiytteille saa-
daksesi palautetta niistii ja voidaksesi keskustella
niistii. Lisiiksi Black Filmmakers Foundation voi
auttaa rahan saannissa. Jirjestti muodostaa siis erddn-
laisen mustan Amerikan elokuvantekijtiiden ja elo-
kuvateollisuuden viilisen linkin.

Lopuksi haluaisin vielii lyhyesti kysyii mielipi-
dettfl si mustista Hollywood-kontekstissa tytisken-
televistii niiyttelijtiistli, kuten Eddie Murphystii,
jota mm. Spike Lee on kritisoinut varsin hana-

kasti. Mitii mieltii sini olet niiiden ihmisten
merkityksestfl?

Ymmdrrdn Spike Leen niiktikulman ja kannatan
sitd osittain. Luulen Spike Leen argumentinkoske-
van palj olti mustien elokuvantekijtiiden palkkaa-
mista, useamman palkkaamista siis. Spike Lee ei

- itse ole tdrked elokuvakulttuurillemme vain sen
luoksi, ettii Spike Lee - kuten hiin itse korostaa -
tekee elokuvia mustille mustista, vaan mycis siksi
ettii hiin palkkaa mustia tytiskentelemSdn eloku-
vissaan. Tiimii on hyvin vaikeaa, silld monissa am-
mattiyhdistyksissi ei itse asiassa ole niin monia
mustia. Spike Lee sopiikin ammattiyhdistysten
kanssao ettii hiin kouluttaa palkkaamansa ihmiset
samalla, kun hdn tekee elokuvaansa. Senjblkeen
ndmi voivat mennd kokeisiin, jotka heidiin on lii-
piiistiivii piiiistiikseen ammattiyhdistykseen. Niiin
saamme useampia mustia ammattiyhdistyksiin.
Ttimii, ettii hiin todella auttaa nuoria mukaan eloku-

vateollisuuteen (aloitin itsekin hdnen kanssaan), on
tdrkeii osa Spike Leen ty<iskentelyd, ja se on mieles-
teni silti turhan usein sivutettu medioissa.

Eddie Murphyn suhteen taas olen siis jossain
mielessd Spike Leen kanssa samaa mielfd... Eddie
Murphy on niin iso tdhti, ettii hdn voisi kiiyttiiii
enemmdn valtaansa otta hdnen elokuviinsa palkat-
taisiin enemmdn' rustia elokuvantekijoitii, niin
kamerari eteen kui,r sen taaksekin...

Aivan lopuksi vielii omat tulevaisuudensuun-
nitelmasi?

Tiillii hetkellii tytiskentelen eri produktioissa:
muutamien musiikkivideon parissa, Spike Leen
uudessa elokuvassa, aids-elokuvaprojektissa. Teen
siis edelleen hyvin monenlaisia toitii elokuvan paris-
sa... Seuraava projektini on tdmd erddnlainen "New
York at Night", kokeellinen puolen tunnin projekti
auringonnoususta sen laskuun, jossa kaupunki on
itse henkil6nii.

Haastattelij ana Martti Lahti
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